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SUMMARY 

Two separate field experiments were conducted at the Experimental Farm of the Faculty of 

Agriculture, Menoufia University, during two successive seasons of 2020 and 2021. This investigation 

aimed to study the impact of seaweed extract and humic acid applications on the growth, flowering, and 

chemical constituents of Polyanthus tuberosa L. Plants were foliar sprayed with seaweed extract (SW) at 

0, 0.5, 1, and 2 ml L-1, while humic acid (HA) was applied at 0, 0.2, 0.4, and 0.8 g L-1. The treatments 

were arranged as a factorial experiment in a randomized complete block design, and the obtained results 

were as follows: 

 The leaf length gradually increased with increasing SW level and recorded maximum values by applying the 

highest level in both seasons.  

 Also, increasing HA level resulted in a significant and gradual increase in leaf length, and the tallest 

leaves were obtained by applying the treatment of HA2 in both seasons.  

 The interaction between SW and HA treatments showed a positive effect on the leaf length of 

tuberose plants. The tallest leaves were obtained by the treatment of SW3HA2 in both seasons.  

 The leaf number gradually increased with increasing SW level and recorded the highest number by 

applying the highest level in both seasons.  

 Similarly, increasing HA level resulted in a significant and gradual increase in leaf number, and the 

highest number of leaves was recorded by applying the treatment of HA3 in both seasons.  

 The combination of SW and HA treatments exhibited a positive impact on the leaf number of 

tuberose plants. the treatment of SW3HA2 resulted in the highest leaf number in both seasons. 

 The spike length gradually increased with increasing SW level and reached its maximum value by 

applying the highest level (SW3).  

 Increasing HA level resulted in significant and gradual increases in spike length, and the highest 

value was obtained by applying the treatment of HA2 in both seasons.  

 The combination of SW and HA treatments showed a positive impact on the spike length of tuberose 

plants. The best interaction treatment in this respect was SW3HA2, which markedly increased spike 

length compared to the other treatments in both seasons. 

 The spike diameter gradually increased with increasing SW level and recorded its maximum value by 

applying the highest level (SW3).  

 Increasing HA level resulted in significant and gradual increases in spike diameter, and the highest 

value was obtained by applying the treatment of HA2 in both seasons.  
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 The combination of SW and HA treatments showed a positive impact on the spike diameter of 

tuberose plants. The best interaction treatment in this respect was SW3HA2, which markedly 

increased spike diameter compared to the other treatments in both seasons  

 The SW application markedly reduced the period required until flowering in comparison with 

untreated plants. The highest level (SW3) resulted in the minimum days required for the flower in 

both seasons. 

  Increasing HA level resulted in reducing the required days for the flower beginning, and the shortest 

period was obtained by applying the treatment of HA2 in both seasons.  

 The combination of SW and HA treatments showed a positive impact on inducing the flowering 

process. The best interaction treatment in this respect was SW3HA2, which induced early flowering 

and significantly reduced the number of days until flowers began in both seasons. 

 A gradual and significant increase was observed due to increasing SW level, and the maximum 

values were obtained by SW3 treatment.  

 Increasing HA levels resulted in a gradual increase in floret number per spike in comparison with the 

control in both seasons.  

 A positive impact on floret number per spike was detected due to the combination of SW and HA 

treatments. The highest values of this trait were obtained SW3HA2 treatment in both seasons. 

 A gradual and significant increase was observed in spike fresh and dry weights due to increasing SW 

level, and the maximum values were obtained by SW3 treatment. 

  Increasing HA levels resulted in a gradual increase in spike fresh and dry weights in comparison 

with the control in both seasons. The treatment of HA2 (0.4 g L-1) recorded the highest values of these 

traits in both seasons.  

 A positive impact on spike fresh and dry weights was observed due to the combination of SW and 

HA treatments. The highest values of these traits were obtained SW3HA2 treatment in both seasons. 

 The total chlorophyll and carotenoids gradually increased with increasing SW level and recorded 

maximum chlorophyll values by applying the highest SW level in both seasons. 

  Increasing HA level resulted in a significant increase in total chlorophyll and carotenoids, and the 

highest values were obtained by applying the treatment of HA2 in both seasons.  

 The interaction between SW and HA treatments showed a positive effect on total chlorophyll and 

carotenoids of tuberose plants. The highest values were obtained by the treatment of SW3HA2 in both 

seasons. 

 The total carbohydrates were significantly enhanced due to SW treatments compared to the control in both 

experimental seasons. The maximum carbohydrate percentages were recorded when tuberose plants were 

foliar-sprayed with SW at 2.0 mL L-1 in both seasons.  

 Increasing HA level resulted in a significant increase in carbohydrate content, and the highest values 

were obtained by applying the treatment of HA2 (0.4 g L-1) in both seasons.  

 The interaction between SW and HA treatments showed a positive effect on the total carbohydrates 

of tuberose plants. The highest values were obtained by the treatment of SW3HA2 in both seasons.  

 The application of all SW treatments enhanced the percentages of N, P, and K in tuberose leaves 

relative to untreated plants in both seasons. Plants treated with SW3 (2.0 ml L-1) resulted in the 

highest percentages of these elements in both seasons.  

 The application of all HA levels enhanced the percentages of N, P, and K in tuberose leaves relative 

to control plants in both seasons.  
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 When the application of SW was combined with HA treatment, the effect was better than solely the 

application. Therefore, the maximum N, P, and K percentages were observed when tuberose plants 

were foliar sprayed with SW at 2.0 ml L-1 and combined with HA at 0.4 g L-1 in both seasons.  

 Foliar applications of SW and HA enhanced the endogenous contents of GA3, IAA, and Kin, and 

reduced at the same time the content of ABA in tuberose leaves compared to the control. 

  The impact of SW in this respect was higher than HA treatment.  

 Additionally, the interaction between SW and HA treatments showed a positive effect in this respect. 

The interaction of the treatment with SW3HA2 resulted in the highest values of these plant growth-

promoting substances (GA3, IAA, and Kin) and the lowest value of the plant growth retardant 

(ABA). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 
 

 

Sahar Samy Mohamed Ahmed, et al. 

144 

 

تأثير المعاملة بحمض الهيوميك والتسميد الورقي على النمو والتزهير وجودة ما بعد الحصاد  عنوان الرسالة:

 على نبات التيوبروز

 سحر سامي محمد أحمد اسم الباحـث :

 في العلوم الزراعية  الماجستير الدرجة العلمية:

 )زينة( اتينبسال القسم العلمى :

 17/9/2025:  تاريخ موافقة مجلس الكلية

 جامعة المنوفية - كلية الزراعة -قسم البساتين  -أستاذ نباتات الزينة     محمد موسى عفيفيأ.د.  لجنة الإشراف:

 جامعة المنوفية - كلية الزراعة -قسم البساتين  -أستاذ نباتات الزينة    راجيا متولي مزروعأ.د.  

 الملخص العربي

تابعة لكلية الزراعة بجامعةة المنوفيةة لةمو موسةمين مُتتةاليين لتان في المزرعة التجريبية الأجُريت تجربتان حقليتان مُنفص

الطحالة  البحريةة وحمةض الهيوميةك علةى نمةو وإزهةار نبةات (. هدفت هذه الدراسة إلى دراسة تأثير مُستخلص 2021،  2020)

، 1، 0.5، 0بتركيةزات  (SW)خلص الأعشةا  البحريةة رُشَّت النباتات ورقيًّا بمست. (.Polyanthus tuberosa L)التوبيروز 

جم/لتةةر. رُتبتبةةت المعةةاممت  0.8، و 0.4، 0.2، 0بتركيةةزات  (HA)مةةل/لتر، وكةةذلك رشةةت الأورا  بحمةةض الهيوميةةك  2و 

 وكانت النتائج كما يلي:كاملة العشوائية، بتصميم القطاعات كتجربة عاملية 

 مسةةتو   تةةم زيةةادة اةةوو الورقةةة تةةدريجيًّا مةة  زيةةادةSW  وتةةم تسةةجيل أقصةةى القةةيم مةةن لةةمو ر  أعلةةى تركيةةز فةةي كةةم

 الموسمين.

   كما أد  زيادة مستوHA   إلى زيادة معنوية وتدريجية في اوو الأورا ، وتم الحصوو على أاوو الأورا  عنةد تطبية

 في كم الموسمين. 2HAمعاملة 

  أظهر التفاعل بين مُعاممتSW  وHA وقةد تةم الحصةوو علةى أاةوو التةوبيروزاوو أورا  نباتةات  تأثيرًا إيجابيًّا على .

 في كم الموسمين. 2HA3SWالأورا  بمعاملة 

  تةةم زيةةادة عةةدد الأورا  تةةدريجيًّا مةة  زيةةادة مسةةتو  التسةةميدSWعنةةد تطبيةة  أعلةةى ، وتةةم تسةةجيل أعلةةى عةةدد مةةن الأورا  

 مستو  في كم الموسمين.

   وبالمثل، أد  زيادة مستوHA  جيةة فةي عةدد الأورا ، وتةم تسةجيل أعلةى عةدد مةن الأورا  عنةد كبيةرة وتدريإلى زيةادة

 في كم الموسمين. 3HAتطبي  مُعاملة 

  أظهر الجم  بين مُعاممتSW  وHA  2. أسةفرت مُعاملةة التةوبيروزتأثيرًا إيجابيًّا على عدد أورا  نباتاتHA3SW  عةن

 أعلى عدد للأورا  في كم الموسمين.

  يًّا م  زيادة مستو  الزهري تدريجاوو الشمراخ زادSW   وتةم تسةجيل أقصةى قيمةة لهةا مةن لةمو تطبية  أعلةى مسةتو

(3SW.) 

   أد  ارتفاع مستوHA  ى قيمةة بتطبية  وتدريجية في اوو الشمراخ الزهري. وتةم الحصةوو علةى أعلة معنويةإلى زيادة

 في كم الموسمين. 2HAمُعاملة 

  أظهر الجم  بين مُعاملتيSW وHA وكةان أفلةل تفاعةل التةوبيروزيجابيًّا على اوو الشماريخ الزهريةة لنباتةات رًا إتأثي .

 بشكلٍ ملحوظ مُقارنةً بالمُعاممت الألر  في كم الموسمين. الشماريخ الزهرية، الذي زاد اوو 2HA3SWبينهما هو 

   ازداد قطُر الشمراخ الزهري تدريجيًّا م  زيادة مستوSWو  ا مةن لةمو تطبية  أعلةى مسةت، وتم تسجيل أقصى قيمة له

(3SW.) 
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   أد  ارتفاع مستوHA   إلى زيادة معنوية وتدريجية في قطُر الشمراخ الزهةري، وتةم الحصةوو علةى أعلةى قيمةة بتطبية

 في كم الموسمين. 2HAمُعاملة 

 ن مُعاملتي أظهر الجم  بيSW وHA  ز. وكان أفلةل تفاعةل في نباتات التوبيرو الشمراخ الزهريتأثيرًا إيجابيًّا على قطُر

معنويةةة مُقارنةةةً بالمُعةةاممت الألةةر  فةةي كةةم زيةةادة ، الةةذي زاد قطُةةر الشةةمراخ الزهةةري 2HA3SWفةةي هةةذا الصةةدد هةةو 

 الموسمين.

   أد  تطبيSW  إلى تقليةل الفتةرة المطلوبةة حتةى ارزهةار بشةكلٍ ملحةوظ مُقارنةةً بالنباتةات ايةر المُعاملةة، وقةد أد  أعلةى

 لأدنى من الأيام المطلوبة للتزهير في كم الموسمين.الحد ا( إلى 3SWمستو  )

   وقد أد  زيادة مستوHA  للوصةوو لززهةار إلى تقليةل الأيةام المزمةة لبدايةة ارزهةار، وتةم الحصةوو علةى أقصةر فتةرة

 في كم الموسمين. 2HAبتطبي  مُعاملة 

  أظهر الجم  بين مُعاملتيSW وHA 2ينهمةا هةو لية ارزهار، وكان أفلل تفاعةل بتأثيرًا إيجابيًّا في تحفيز عمHA3SW ،

ر وقلَّص بشكلٍ ملحوظ عدد الأيام المطلوبة حتى بداية ارزهار في كم الموسمين.  الذي حفَّز ارزهار المُبكبت

   ة بسب  زيادة مستو  .3SW، وتم الحصوو على القيم القصو  عن اري  المعاملة SWتم ممحظة زيادة تدريجية ومُهمَّ

 تركيةةزات أدت زيةةادة د وقةةHA  إلةةى زيةةادة تدريجيةةة فةةي عةةدد الأزهةةار لكةةل شةةمراخ زهةةري مُقارنةةةً بةةالكنتروو فةةي كةةم

 الموسمين.

  لوحظ زيادة عدد الأزهار لكل شمراخ زهري نتيجة الجم  بين مُعةاملتيSW وHA ، لت أعلةى قةيم عنةد المُعاملةة ب وقةد سُةجت

2HA3SW .في كم الموسمين 

 أوزان الشةةمراخ الزهةةري الطةةازا والجةةاي بسةةب  زيةةادة مسةةتو  ومعنويةةة فةةي يجيةةة، تةةم ممحظةةة زيةةادة تدرSW وتةةم ،

 .3SWالحصوو على أعلى القيم عند المعاملة 

  أد  ارتفةاع مسةةتوياتHA  الطةةازا والجةةاي مُقارنةةةً بةةالكنتروو فةةي كةةم  الشةةمراخ الزهةريإلةةى زيةةادة تدريجيةةة فةةي وزن

 لتسجيل أعلى القيم في كم الموسمين.جم/لتر(  0.4) بتركيز 2HAالموسمين، وقد أد  تطبي  المعاملة 

  لوحظ تأثير إيجابي علةى الةوزن الطةازا والجةاي للشةمراخ الزهةري نتيجةةً للجمة  بةين مُعةاملتيSW وHA لت ب . وقةد سُةجت

 في كم الموسمين. 2HA3SWلة أعلى القيم عند مُعام

  زيادة مسةتو   ازداد الكلوروفيل الكُلبتي والكاروتينات تدريجيًّا مSW ،  لت أقصةى قةيم للكلوروفيةل مةن لةمو تطبية وسُةجبت

 في كم الموسمين. SWأعلى مستو  

   أد  ارتفاع مستوHA   الكلوروفيةل الكُلبتةي والكاروتينةات، وتةم الحصةوو علةى  الأورا  مةنإلى زيادة كبيرة فةي محتةو

 في كم الموسمين. 2HAأعلى القيم بتطبي  مُعاملة 

  بين مُعالجات أظهر التفاعلSW وHA  لنباتات التوبيروز، وقد تم الحصةوو تأثيرًا إيجابيًّا للكلوروفيل الكُلبتي والكاروتينات

 في كم الموسمين. 2HA3SWعلى أعلى القيم من لمو مُعاملة 

  بشكلٍ ملحوظ بسب  زيةادة مسةتويات  من الكربوهيدرات ازداد محتو  الأوراHA  ًين لموسةمكةم اي بةالكنتروو فةمُقارنةة

 مل لتر/لتر في كم الموسمين. 0.2بمُعدو  SWالتجريبيين، وتم تسجيل أعلى قيم عند ر  نباتات التوبيروز بـ 

   مستو   زيادةأدHA   الكربوهيةدرات، وتةم الحصةوو علةى أعلةى القةيم مةن  الأورا  مةنإلى زيادة ملحوظةة فةي محتةو

 مين.في كم الموسجم/لتر2HA (0.4  )لمو تطبي  المعاملة 

  أظهةةر التفاعةةل بةةين مُعةةاممتSW وHA وقةةد تةةم تةةأثيرًا إيجابيًّةةا علةةى محتةةو  الكربوهيةةدرات الكُلبتةةي لنباتةةات التةةوبيروز ،

 في كم الموسمين. 2HA3SWالحصوو على أعلى القيم من لمو المُعاملة 

  جمي  مستويات  تطبيSW ز نسة  النيتةروجين والفوسةفور والبوتاسةيوم فةي أورا  نبةات مُقارنةةً بالنباتةات ايةر  التةوبيروز عةزَّ

مةل لتر/لتةر( أسةفرت عةن أعلةى نسة  لهةذه العناصةر فةي كةم  0.2) 3SWبـ  المُعاملةالمُعاملة في كم الموسمين. النباتات 

 الموسمين.
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  تطبيةة  جميةة  مسةةتوياتHA  ًأد  لزيةةادة نسةة  النيتةةروجين والفوسةةفور والبوتاسةةيوم فةةي أورا  نبةةات التةةوبيروز مُقارنةةة

 الكنتروو في كم الموسمين. ب

  عند دمج استخدامSW   مHA مةن القصةو  ، لةذلك النسة  الميويةة الاستخدام المُنفرد لكل مُعاملةة، كان التأثير أفلل من

N  وP  وK توبيروز ورقيًّا بمحلوو تم مُمحظتها عندما تم ر  نباتات الSW  مل لتر/لتر وتم دمجه مة   0.2بمُعدوHA 

 موسمين.تر/لتر في كم الجم ل 0.4بمُعدو 

  تطبيةة  الةةر  الةةورقي بةةـSW وHA  زت المحتويةةات الدالليةةة مةةن نفةةا الوقةةت أد  إلةةى  ، وفةةيKinو  IAAو  3GAعةةزَّ

 في أورا  نبات التوبيروز مُقارنةً بالكنتروو. ABAانخفاض محتو  

  وكان تأثيرSW  المُعاملة في هذا الصدد أعلى منHA. 

 المُعاممتفاعل بين بارضافة إلى ذلك، أظهر الت SW وHA 2عةن التفاعةل بةين  تأثيرًا إيجابيًّا في هذا الصدد، نتجHA3SW  أعلةى

 .)ABA(نمو النبات ات وأقل قيمة لمُثبط، )IAA and Kin3GA ,(لنمو النبات نشطة قيم لهذه المواد المُ 

 التوصيات:

بحرية وحمةض الهيوميةك، رنتةاا نباتةات ذات في ضوء هذه الدراسة، تتلح أهمية إضافة لليط من مستخلص الطحال  ال

 2اتات التيوبروز. لذلك، عند زراعة هذا النبات، ينُصح بإضافة مستخلص الطحال  البحريةة بتركيةز نمو فائ  وإزهار قوي لنب

 جم/لتر للوصوو إلى أفلل نمو وإزهار لنبات التيوبروز. 0.4مل/لتر م  حمض الهيوميك بتركيز 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 


